
'OP I I NOVEMBER' 42 WAS HET TE LAAT'

Met die menslievendheid achten wij het in strijd dat de regering geen steun
verleend heeft aan de Duits-Joodse vluchtelingen die in de periode' 33-'40
in Nederland opgenomen waren. Te waarderen valt daarentegen dat
van Kleffens, gelijk zojuist vermeld, in de zomer van '42 voor veertien-
honderd Joodse vluchtelingen toelating tot de Verenigde Staten verwierf,
dat hij in oktober '43 terstond trachtte, ergens asyl te vinden voor de ca.
zeshonderd tot de Barneveld-groep behorende Joden die hi] in Westerbork
in groter gevaar wist dan tevoren, en dat hij zich begin januari' 44 onmid-
dellijk moeite gegeven heeft, de 'valse' Latijns-Amerikaanse paspoorten die
honderd à tweehonderd spoedig in Bergen-Belsen opgesloten Joden in hun
bezit hadden, 'erkend' te krijgen. Minder te waarderen is de terughoudend-
heid van het kabinet om in andere concrete situaties blijk te geven van het
besef dat de Joden door onmetelijke gevaren bedreigd werden: ten aanzien
van het uit Palestina komende plan, vijfhonderd Joodse kinderen uit Neder-
land te redden, meende het kabinet begin maart '43 dat dit slechts moest
geschieden 'op grond ener algemene regeling, niet een alleen voor Joden'
(een standpunt dat in juni verlaten werd), en wat de zeven- tot achthonderd
daarvoor in aanmerking komende, ter beschikking van Nederland staande
geïnterneerde Rijksduitsers betrof, heeft het kabinet eind' 43 eerst gedacht
aan uitwisseling tegen de Z.g. Indische gijzelaars, vervolgens (januari '44)

tegen Indische gijzelaars èn Nederlandse Joden en pas eind augustus' 44 is
aan die Joden prioriteit gegeven. Dat zijn allemaal beslissingen geweest
waarop kennelijk de begin '43 in Londen opgerichte Commissie van advies
voor Joodse aangelegenheden geen invloed heeft gehad.

Evenals de Enquêtecommissie hebben wij het voorts afgekeurd dat de
regering het eind november '42 Joden verbood, zich vrij te kopen, en het
zich-vrijkopen zelfs strafbaar stelde. Daaraan ging in '41 vooraf dat de gezant
te Washington het Joden onmogelijk maakte om in een tijd waarin de
'legale emigratie' uit bezet Nederland nog toegestaan was, ter wille van die
emigratie te beschikken over onder het wetsbesluit A I vallende tegoeden
die zij in de Verenigde Staten bezaten. De beslissing van de gezant werd in
oktober '41 door Gerbrandy, van Kleffens en Steenberghe goedgekeurd,
maar na het telegrafisch protest van J. Elias bij de koningin, in december in
heroverweging genomen. 'Het betreft hier', schreef van Kleffens aan de
koningin (wij herhalen de tekst van zijn brief),

'ongetwijfeld een zeer moeilijk probleem. Enerzijds pleiten overwegingen van
menselijkheid er voor, medewerking te verlenen aan personen die aan bijzondere
bedreiging blootstaan en aan wie een gelegenheid wordt geboden, het bezette
gebied te verlaten. Anderzijds is echter te vrezen dat de vijand, zodra bemerkt
wordt dat de regering emigratie van hen die in het buitenland over middelen


